
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε

στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει, την 25η Σεπτεµβρίου 2019 ποινική δικογραφία που
αφορά στον πρώην Υφυπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Αναστάσιο Πετρόπουλο,
σελ. 2628

2. Ανακοινώνεται η υπ’ αριθµόν 4100 από 26-9-2019 πρό-
ταση που κατέθεσαν τριάντα Βουλευτές της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας για τη σύσταση Ειδικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής προς διενέργεια προκαταρκτι-
κής εξέτασης κατά του πρώην Αναπληρωτή Υπουργού Δι-
καιοσύνης Δηµητρίου Παπαγγελόπουλου, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 παρ. 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του Κα-
νονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 περί
της «Ποινικής ευθύνης Υπουργών», όπως ισχύει, σχετικά µε
τη διερεύνηση τυχόν αδικηµάτων που έχουν τελεστεί κατά
την άσκηση των καθηκόντων του, σελ. 2628 - 2637

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2625, 2638

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 78 έως 147, σελ.

2601 – 2620
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2621 - 2624
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 27 Σεπτεµβρίου 2019, σελ. 2625
4. Συζήτηση επίκαιρης ερώτησης προς τον Υπουργό Εσω-

τερικών µε θέµα: «Το πρόγραµµα ''Βοήθεια στο Σπίτι'' και το
διαγωνισµό πρόσληψης των εργαζοµένων», σελ. 2625

5. Συζήτηση αναφοράς - ερώτησης προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα «Αποκατά-
σταση αδικιών για αποζηµιώσεις ΠΣΕΑ καπνοπαραγωγών-
βαµβακοπαραγωγών  στην Περιφερειακή Ενότητα Ροδόπης
που επλήγησαν από ασθένειες το 2018», σελ. 2626

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκούς Επιτροπής:  
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

τις εκθέσεις της επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας: 

i. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των εταιρειών ''Total E&P Greece B.V'',
''ExxonMobil Exploration and Production Greece (Crete) B.V''
και «Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη Εταιρεία» για την παρα-
χώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρο-
γονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή «Δυτικά της Κρήτης»,
Ελλάδα», σελ. 2601

ii. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και των εταιρειών ''Total E&P Greece B.V'',
''ExxonMobil Exploration and Production Greece (Crete) B.V''
και «Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη Εταιρεία» για την παρα-
χώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρο-
γονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή «Νοτιοδυτικά Κρήτης»,
Ελλάδα», σελ. 2601

iii. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και των εταιρειών ''Repsol Exploration S.A''

και «Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη Εταιρεία» για την παρα-
χώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρο-
γονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή «Ιόνιο», Δυτική
Ελλάδα», σελ. 2601

iv. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της εταιρείας «Ελληνικά Πετρέλαια
Ανώνυµη Εταιρεία» για την παραχώρηση του δικαιώµατος
έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θαλάσ-
σια Περιοχή 10, Ιόνιο Πέλαγος, Ελλάδα», σελ. 2601

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Εσωτερικών,
Τουρισµού, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών κατέθεσαν στις 25/9/2019 σχέδιο νόµου: «Τροποποίηση
του ν.4251/2014 (Α' 80) για την προσαρµογή της ελληνικής
νοµοθεσίας στην Οδηγία (ΕΕ) 2016/801 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 11ης Μαΐου 2016, σχετικά
µε τις προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής υπηκόων τρίτων
χωρών µε σκοπό την έρευνα, τις σπουδές, την πρακτική
άσκηση, την εθελοντική υπηρεσία, τις ανταλλαγές µαθητών
ή τα εκπαιδευτικά προγράµµατα και την απασχόληση των
εσωτερικών άµισθων βοηθών (au pair)», σελ. 2626

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2627 - 2638

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 2601 - 2627

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 2625
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2638

Β. Επί της επίκαιρης ερώτησης:
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 2625, 2626
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 2625, 2626

Γ. Επί της αναφοράς - ερώτησης:
ΑΧΜΕΤ Ι. , σελ. 2626, 2627
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 2627, 2628

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’

Πέµπτη 26 Σεπτεµβρίου 2019



Αθήνα, σήµερα στις 26 Σεπτεµβρίου 2019, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.55’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει τις εκθέσεις της επί
των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας:

1. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των εταιρειών “Total E&P Greece B.V”, “Exxon-
Mobil Exploration and Production Greece (Crete) B.V” και «Ελλη-
νικά Πετρέλαια Ανώνυµη Εταιρεία» για την παραχώρηση του
δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
θαλάσσια περιοχή «Δυτικά της Κρήτης», Ελλάδα».

2. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των εταιρειών “Total E&P Greece B.V”, “Exxon-
Mobil Exploration and Production Greece (Crete) B.V” και «Ελλη-

νικά Πετρέλαια Ανώνυµη Εταιρεία» για την παραχώρηση του δι-
καιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
θαλάσσια περιοχή «Νοτιοδυτικά Κρήτης», Ελλάδα».

3. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των εταιρειών “Repsol Exploration S.A” και «Ελ-
ληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη Εταιρεία» για την παραχώρηση του
δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
θαλάσσια περιοχή «Ιόνιο», Δυτική Ελλάδα».

4. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της εταιρείας «Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη
Εταιρεία» για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκ-
µετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια Περιοχή 10, Ιόνιο
Πέλαγος, Ελλάδα».

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Βασίλειο (Λάκη) Βασιλειάδη, Βουλευτή Πέλλης, τα ακό-
λουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’

Πέµπτη 26 Σεπτεµβρίου 2019



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

2602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2603



2604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2605



2606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2607



2608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2609



2610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2611



2612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2613



2614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2615



2616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2617



2618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2619



2620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2621



2622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 26 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2623



2624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επιτρέψτε µου, κατ’ αρχάς, να ανακοινώσω στο Σώµα το δελ-
τίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 27 Σεπτεµβρίου 2019. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 31/23-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανούσου Βολουδάκη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Νέο ραντάρ
προσέγγισης στο αεροδρόµιο Χανίων».

2. Η µε αριθµό 34/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Πέλλης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώ-
ρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Υλοποίηση του έργου των Παρακάµψεων Γιαννιτσών και
Χαλκηδόνας».

3. Η µε αριθµό 23/23-9-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταν-
τίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Χωρίς Χηµειοθεραπεία έµειναν οι ασθενείς στο Αττικό Νο-
σοκοµείο».

4. Η µε αριθµό 28/23-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Την
απόφαση του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε
το τσίπουρο - τσικουδιά».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 32/23-9-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Νοµοθετικές
ρυθµίσεις υπέρ των πεζών».

2. Η µε αριθµό 36/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Ολοκλήρωση µετρό Θεσσαλονίκης άµε-
σα».

3. Η µε αριθµό 24/23-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Συµφωνία του ΕΟΠΥΥ µε ιδιωτικές
κλινικές για διάθεση κλινών σε Μονάδες Εντατικής Θεραπείας».

4. Η µε αριθµό 37/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Ιωάννη Μουζάλα προς τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, µε θέµα: «Σχεδιασµός της Κυβέρνησης για το προσφυ-
γικό – µεταναστευτικό ζήτηµα».

5. Η µε αριθµό 30/23-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προβλήµατα από
την υποστελέχωση της Παιδοψυχιατρικής Κλινικής του Πανεπι-
στηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου Κρήτης (ΠΑΓΝΗ)».

6. Η µε αριθµό 38/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ρεθύµνης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα
Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μεταρρύθµιση
στην Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας (ΠΦΥ) και η προοπτική των
Τοπικών Μονάδων Υγείας (ΤΟΜΥ)».

7. Η µε αριθµό 40/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γιάννη Δελή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Νέο θανατηφόρο εργατικό ατύχηµα σε λατοµείο της
Δράµας».

8. Η µε αριθµό 39/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Τρύ-
φωνα Αλεξιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Εκ-
χώρηση της εκπαίδευσης ελεγκτών σε ιδιωτικές εταιρείες».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στις επίκαι-
ρες ερωτήσεις του σηµερινού δελτίου. 

Η πρώτη µε αριθµό 22/20-9-2019 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Από-

στολου Πάνα προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα «Υποβάθµιση του Β’ Τοπικού Υποκαταστήµατος
Μισθωτών του ΕΦΚΑ Χαλκιδικής σε Αποκεντρωµένο Τµήµα», δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υφυπουργού κ. Παναγιώτη
Μηταράκη, ο οποίος βρίσκεται στην Ύδρα ως εκπρόσωπος της
Κυβέρνησης. Είναι κεντρικός οµιλητής σε ένα συνέδριο. 

Η πρώτη µε αριθµό 41/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, µε θέµα «Εντείνεται η ανασφάλεια των εργαζο-
µένων στα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας» δεν θα συζη-
τηθεί εξαιτίας έκτακτων οικογενειακών λόγων του Υπουργού κ.
Ιωάννη Βρούτση. 

Η δεύτερη µε αριθµό 26/23-9-2019 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Σοβαρές ελλείψεις αντισεισµικής θωράκισης στα σχο-
λεία της χώρας», δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας.

Για τα παραπάνω µάς έχει αποσταλεί επιστολή του Γενικού
Γραµµατέα Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων κ. Στυλια-
νού Κουτνατζή. 

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 27/23-3-2019 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Το-
µέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Το πρό-
γραµµα “Βοήθεια στο Σπίτι” και τον διαγωνισµό πρόσληψης των
εργαζοµένων».

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, στο πρόγραµµα «Βοήθεια

στο Σπίτι» εργάζονται τρεισήµισι χιλιάδες εργαζόµενοι σε οκτα-
κόσιες εβδοµήντα πέντε δοµές και προσφέρουν κοινωνική στή-
ριξη και βοήθεια σε πάνω από εκατό χιλιάδες συνανθρώπους µας
που εντάσσονται στις ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, όπως είναι
ΑΜΕΑ, υπερήλικες και άλλοι. 

Η αναγκαιότητα αυτού του προγράµµατος δεν αµφισβητείται.
Κάθε χρόνο, όµως, είναι στον αέρα. Η χρηµατοδότησή του είναι
λειψή και διατηρείται µε συνεχείς παρατάσεις. 

Με τον ν.4583/2018, άρθρο 91, δροµολογήθηκε η διαδικασία
για την ένταξη του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» σε οργα-
νικές µονάδες των ΟΤΑ Α’ Βαθµού. Σύµφωνα µε την παράγραφο
1 του άρθρου 91, οι εργαζόµενοι στο «Βοήθεια στο Σπίτι» συνε-
χίζουν να εργάζονται µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου
που έχουν παραταθεί µέχρι 31-12-2019. Προβλέπεται οι εν λόγω
εργαζόµενοι να συνεχίσουν να απασχολούνται µέχρι τη δηµοσί-
ευση των οριστικών πινάκων διοριστέων στις οργανικές θέσεις. 

Κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε λίγους µήνες πριν το τέλος του
έτους 2019 και ακόµα δεν έχει προκηρυχθεί ο διαγωνισµός,
πράγµα που δηµιουργεί δικαιολογηµένα ανησυχία στους εργα-
ζόµενους και όχι µόνο. 

Γι’ αυτό ερωτάσθε:
Τι προτίθεστε να κάνετε, ώστε έγκαιρα να πραγµατοποιηθεί ο

διαγωνισµός πρόσληψης και τι µέτρα θα ληφθούν, προκειµένου
να µη βρεθούν οι εργαζόµενοι τελευταία στιγµή χωρίς ενεργή
σύµβαση και χωρίς νοµοθετικό πλαίσιο για τη µισθοδοσία τους; 

Περιµένουµε την απάντησή σας. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κατσώτη. 
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών

κ. Παναγιώτης Θεοδωρικάκος. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση, γιατί

µας δίνεται η ευκαιρία να ενηµερώσουµε το Σώµα για ένα ση-
µαντικό θέµα που αφορά την κοινωνική πολιτική που ασκείται
από την τοπική αυτοδιοίκηση.

Η άποψη της Κυβέρνησής µας και του Υπουργείου Εσωτερι-
κών είναι ότι το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» προσφέρει,
πράγµατι, σηµαντικές θετικές υπηρεσίες κοινωνικής πολιτικής σε
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ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού, όπως είναι άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, άνθρωποι τρίτης ηλικίας που έχουν προβλήµατα κ.λπ..
Γι’ αυτό είµαστε αποφασισµένοι το πρόγραµµα να συνεχιστεί κα-
νονικά και να αξιολογήσουµε τα αποτελέσµατά του, προκειµένου
να το αναβαθµίσουµε.

Σε ό,τι αφορά τους εργαζόµενους, έχω πραγµατοποιήσει συ-
ναντήσεις µε τους εκπροσώπους τους και τους έχω βεβαιώσει
γι’ αυτά που και τώρα θα πω στο Σώµα. 

Έχει ζητηθεί απ’ όλους τους δήµους να γίνει η τροποποίηση
των Οργανισµών Υπηρεσίας, προκειµένου να µετατραπούν σε
µόνιµες οι θέσεις των εργαζοµένων που εργάζονται σε αυτόν τον
τοµέα. Πρέπει να γίνουν µόνιµες οι θέσεις, γιατί είναι µόνιµο το
έργο το οποίο προσφέρουν. Από τους διακόσιους εβδοµήντα
δύο δήµους, οι οποίοι συµµετέχουν στο πρόγραµµα, µας έχουν
αποστείλει τα δεδοµένα οι διακόσιοι εξήντα έξι. Εκκρεµούν έξι
δήµοι. Συγκεκριµένα, πρόκειται για τους Δήµους Αχαρνών, Θερ-
µαϊκού, Μυκόνου, Ξάνθης, Πειραιά και Φυλής, µε τους οποίους
το Υπουργείο Εσωτερικών είναι σε άµεση επικοινωνία, προκειµέ-
νου το ταχύτερο δυνατό να µας αποστείλουν και εκείνοι τα δε-
δοµένα. Αµέσως µόλις ολοκληρωθεί αυτό, το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών θα στείλει την εγκριτική απόφαση προς το ΑΣΕΠ, προκει-
µένου να πραγµατοποιηθεί ο διαγωνισµός.

Κατά την εκτίµησή µας, ο διαγωνισµός θα έχει προκηρυχθεί
µέσα στο έτος 2019 και τα αποτελέσµατά του θα εκδοθούν µέσα
στο έτος 2020. 

Επειδή δεν θέλουµε να υπάρξει καµµία απολύτως διακοπή του
προγράµµατος, η Κυβέρνηση, το Υπουργείο Εσωτερικών προ-
βλέπει, µε νοµοθετική διάταξη που θα φέρει, να παραταθούν οι
συµβάσεις των εργαζοµένων µέχρι τη στιγµή που θα ολοκληρω-
θεί η διαδικασία του διαγωνισµού και οι νέοι διοριστέοι θα έρ-
θουν για να εργαστούν στον συγκεκριµένο τοµέα.

Τα σχετικά ποσά έχουν ήδη προβλεφθεί σε συνεργασία µε το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους από το Υπουργείο Εσωτερικών
και δεν υπάρχει καµµία απολύτως ανησυχία για την κάλυψη της
οικονοµικής δαπάνης της εν λόγω πρωτοβουλίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Παναγιώτη Θεοδωρικάκο.
Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γνωρίζουµε, κύριε Υπουργέ, ότι κάνατε τη συνάντηση µε τους

εκπροσώπους των εργαζοµένων, όπως γνωρίζουµε ότι αυτές
ήταν και οι δεσµεύσεις απέναντί τους όσον αφορά τη στάση της
Κυβέρνησης γι’ αυτό το πρόγραµµα, που και εσείς είπατε ότι
είναι αναγκαίο και προσφέρει πολύτιµες υπηρεσίες σε αυτούς
που το έχουν ανάγκη. Και αυτοί, βέβαια, δεν θα σταµατήσουν
ποτέ να έχουν ανάγκη τέτοιων υπηρεσιών.

Επειδή έχει γίνει πάρα πολλή συζήτηση εδώ και πάρα πολλά
χρόνια σε σχέση µε αυτό το πρόγραµµα, γνωρίζετε πολύ καλά
ότι είναι σε αυτή την εργασιακή σχέση, µε συνεχείς παρατάσεις,
αυτοί οι εργαζόµενοι εδώ και δεκαπέντε ως είκοσι χρόνια. Αρκε-
τοί εργαζόµενοι δουλεύουν αυτή την περίοδο. Υπάρχει µια επι-
φύλαξη σε σχέση µε αυτή τη ρύθµιση που προβλέπεται από τον
συγκεκριµένο νόµο που αναφέραµε προηγουµένως, όπου προ-
ωθείται, αν θέλετε, η λύση σε αυτό το θέµα, αν πράγµατι θα κα-
λύψει όλους τους εργαζόµενους που δουλεύουν σε αυτό το
πρόγραµµα. 

Έχουµε µια επιφύλαξη, αν πράγµατι µείνουν έξω, όπως έµεινε
και από όλη αυτή τη διαδικασία η καθαριότητα στους δήµους.
Έµειναν πάρα πολλοί εργαζόµενοι έξω, έχασαν τη δουλειά τους,
παρ’ όλο που δούλευαν αρκετά χρόνια.

Έχουµε, λοιπόν, µια επιφύλαξη, αν πράγµατι θα καλυφθεί το
σύνολο των εργαζοµένων στο «Βοήθεια στο Σπίτι» µε αυτή τη
διαδικασία που έχει αποφασιστεί και που θα συνεχίσετε και
εσείς, βέβαια, µε την προκήρυξη, όπως είπατε, όπου ο διαγωνι-
σµός θα γίνει το 2019 και τα αποτελέσµατα θα βγουν το 2020.

Αυτή την επιφύλαξή µας θέλουµε να τη µοιραστούµε, θέλουµε
να την προβάλουµε, γιατί θεωρούµε ότι είναι άδικο εργαζόµενοι,
που δουλεύουν για αρκετά χρόνια, να χάσουν τη δουλειά τους
κάποια στιγµή. Έχουν µια τεχνογνωσία, έχουν µια εµπειρία και
νοµίζω ότι δεν είναι σωστό να φύγουν από αυτή τη θέση που

έχουν και που προσφέρουν σηµαντική υπηρεσία σε αυτό το πρό-
γραµµα, όπως είναι πανθοµολογούµενο ότι είναι αναγκαιότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσώτη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σε

ό,τι αφορά τη διαδικασία, θα ακολουθηθούν τα προβλεπόµενα
από τον νόµο και δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι θα τηρηθούν
ως διαδικασίες από το ΑΣΕΠ. 

Όλοι γνωρίζουµε ότι οι εργαζόµενοι ήδη στο πρόγραµµα µο-
ριοδοτούνται µε έναν πάρα πολύ σηµαντικό αριθµό µορίων, κάτι
το οποίο τους δίνει πάρα πολλές πιθανότητες.

Με αφορµή, όµως, τη συγκεκριµένη τοποθέτηση, θα ήθελα να
πω ότι είναι πολύ σηµαντικό να έχουν δικαίωµα στην εργασία και
νέοι άνθρωποι και άνθρωποι οι οποίοι θέλουν να εισαχθούν στην
αγορά εργασίας ή άνθρωποι οι οποίοι έχουν αντίστοιχη εµπειρία,
αλλά δεν την έχουν από τον δηµόσιο τοµέα και από την αυτοδι-
οίκηση. Και αυτοί άνθρωποι είναι, πολίτες αυτού του τόπου, µε
δικαιώµατα και οφείλουµε να σεβόµαστε και αυτών των ανθρώ-
πων το σχετικό δικαίωµα. 

Εποµένως θα τηρηθούν τα νόµιµα σε ό,τι αφορά τον τρόπο
πρόσληψης από το ΑΣΕΠ, το οποίο περιλαµβάνει ισχυρή µοριο-
δότηση των εργαζοµένων ήδη σε αυτές τις µονάδες αυτοδιοίκη-
σης.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οικονο-
µικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Εσωτερι-
κών, Τουρισµού, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών κατέθεσαν στις 25-9-2019 σχέδιο νόµου: «Τροποποίηση του
ν.4251/2014 (Α’ 80) για την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθε-
σίας στην Οδηγία (ΕΕ) 2016/801 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 11ης Μαΐου 2016, σχετικά µε τις προ-
ϋποθέσεις εισόδου και διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών µε
σκοπό την έρευνα, τις σπουδές, την πρακτική άσκηση, την εθε-
λοντική υπηρεσία, τις ανταλλαγές µαθητών ή τα εκπαιδευτικά
προγράµµατα και την απασχόληση των εσωτερικών άµισθων
βοηθών (au pair)».

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 258/7-8-2019 ερώτηση
-του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων- του Βουλευτή Ροδόπης
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αποκατάσταση αδικιών
για αποζηµιώσεις ΠΣΕΑ καπνοπαραγωγών - βαµβακοπαραγωγών
στην Περιφερειακή Ενότητα Ροδόπης που επλήγησαν από ασθέ-
νειες το 2018».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Μαυρου-
δής Βορίδης. 

Ο συνάδελφος κ. Ιλχάν Αχµέτ έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το 2018 είχαµε ξεροθερµικές συνθήκες στη

Ροδόπη από τον Μάρτιο µέχρι τον Ιούνιο του 2018, µε αποτέλε-
σµα να έχουµε µία ασθένεια που λέγεται «θρίπας» και να έχουµε
καταστροφή όλης της παραγωγής στα καπνά σε ποσοστό 80%-
85% και σύµφωνα µε τη µελέτη και το πόρισµα του τοπικού ΕΛΓΑ
Αλεξανδρούπολης 55% επιστηµονικά τεκµηριωµένο.

Σα να µην έφτανε αυτό, είχαµε και στο βαµβάκι παρόµοιο φαι-
νόµενο για τη µείωση παραγωγής σύσπορου βαµβακιού σε επί-
πεδα κατώτερα της ελάχιστης απαιτούµενης στρεµµατικής από-
δοσης. 

Επειδή στον Κανονισµό του ΕΛΓΑ δεν προβλέπεται η αποζη-
µίωση για ιώσεις ασθένειας, από την πρώτη στιγµή οι υπηρεσίες
του ΕΛΓΑ είπαν ότι πρέπει να αποζηµιωθεί από τις κρατικές χρη-
µατοδοτήσεις, τον προϋπολογισµό της ΠΣΕΑ.

Είχε κατατεθεί µία ερώτηση στην προηγούµενη Βουλή, στην
οποία ο προκάτοχός σας Υπουργός απάντησε θετικά και είπε ότι
όντως υπάρχει αυτή η ζηµιά και πρέπει να αποζηµιωθεί από την
ΠΣΕΑ. Δυστυχώς δεν προχώρησε τίποτα από τότε µέχρι σήµερα.
Και οι καπνοπαραγωγοί και οι βαµβακοπαραγωγοί περιµένουν
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µία σαφέστατη απάντηση από σας, τη σηµερινή πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, αν για τις ζηµιές του 2018
που δύναται να πληρωθούν τώρα το 2019 από τον προϋπολογι-
σµό της ΠΣΕΑ, των κρατικών ενισχύσεων, ας το πούµε, έχετε τη
βούληση να αποζηµιωθούν, διότι η κατάσταση είναι τραγική. Αν
προσθέσουµε και το γεγονός ότι το 2019 -φέτος- είχαµε άλλα
πληµµυρικά φαινόµενα, τα οποία εντάσσονται βεβαίως στον
ΕΛΓΑ, καταλαβαίνετε ότι η οικονοµική κατάσταση στην περιοχή
είναι τραγική και θα θέλαµε µία σαφή απάντηση από σας για τις
προθέσεις της τωρινής Κυβέρνησης.

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε τον κ.
Αχµέτ. 

Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Βορίδης
έχει τον λόγο για τρία λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι γνωστό το ενδιαφέρον σας για τα θέ-
µατα της περιοχής σας και ειδικά για τα ζητήµατα της αγροτικής
παραγωγής. Σας ευχαριστώ γι’ αυτή την ερώτηση.

Επειδή θέσατε ένα ζήτηµα πολιτικής βούλησης, να σας διαβε-
βαιώσω ότι η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης είναι ότι πρέπει
να στηριχτεί το εισόδηµα των παραγωγών µας σε όλες τις πε-
ριοχές και ειδικά στις ακριτικές µας περιοχές µε ακόµη µεγαλύ-
τερη ευαισθησία!

Επίσης, να σας διαβεβαιώσω ότι το ζήτηµα των αποζηµιώσεων
εξαιτίας καταστροφών της πρωτογενούς παραγωγής και εποµέ-
νως απώλειας εισοδήµατος των παραγωγών µας κυρίως από και-
ρικά αίτια, είναι ένα θέµα το οποίο µας απασχολεί ευρύτερα. Θα
δούµε, λοιπόν, πώς µπορούµε να βελτιώσουµε τις αποζηµιωτικές
συνθήκες.

Πάω στο συγκεκριµένο, το οποίο σας ενδιαφέρει, έχοντας εκ-
φράσει, όµως, την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης. 

Πράγµατι, τα πράγµατα είναι όπως τα είπατε και όπως τα πε-
ριγράψατε. Δηλαδή τι; Τα συγκεκριµένα αίτια δεν καλύπτονται
ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ. Αυτό είναι αλήθεια. Και, πράγµατι,
ακολουθείται πλέον η αποζηµιωτική διαδικασία από τις λεγόµε-
νες κρατικές οικονοµικές ενισχύσεις. 

Όσον αφορά τις κρατικές οικονοµικές ενισχύσεις, ελέγχονται
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, πέρα από το ζήτηµα της πολιτικής
βούλησης της Κυβέρνησης. Και αυτό θα ήθελα να είναι κάτι που
θα ακουστεί, γιατί όταν λέµε «πολιτική βούληση της Κυβέρνη-
σης» κάποιος µπορεί να αντιλαµβάνεται ότι είναι µία υπογραφή
του Υπουργού, την οποία, αν δεν τη βάζει, δεν θέλει, ενώ αν τη
βάζει, θέλει. Δεν είναι έτσι, διότι, όπως ξέρετε, βρισκόµαστε σε
ένα αυξηµένο ρυθµιστικό τοπίο. Τι σηµαίνει αυτό; Κάθε είδους
οικονοµική ενίσχυση, λοιπόν, προς την πρωτογενή παραγωγή,
αλλά και προς κάθε παραγωγή, ελέγχεται ως προς τη νοµιµότητά
της και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Μία µη νόµιµη ενίσχυση θα δηµι-
ουργήσει ζητήµατα ανακτήσεων, λόγω παραβιάσεως των κανό-
νων ανταγωνισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Άρα υπάρχουν εδώ προϋποθέσεις νόµιµες -η πολιτική βού-
ληση έχει εκφραστεί, το τονίζω- οι οποίες συντρέχουν; Τι πρέπει
να γίνεται, προκειµένου να πάµε στη διαδικασία που ανέφερα,
των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων; Θυµίζω:

Η παραγωγή του έτους ζηµιάς να έχει ζηµιωθεί κατά είδος
προϊόντος σε επίπεδο νοµού σε ποσοστό 30% και πάνω. Το ανα-
φέρατε κι εσείς, λέγοντας ότι συντρέχει και εκπληρούται αυτή η
προϋπόθεση.

Να τεκµηριώνεται επιστηµονικά από επιτροπή ότι η απώλεια
της παραγωγής είναι αποτέλεσµα µίας δυσµενούς καιρικής συν-
θήκης και όχι συνδυασµός πολλών. Άρα αυτό είναι απαραίτητη
προϋπόθεση για την έναρξη της διαδικασίας.

Τα επίσηµα µετεωρολογικά στοιχεία να επιβεβαιώνουν τον χα-
ρακτηρισµό των καιρικών συνθηκών ως δυσµενών. Αυτή είναι η
τρίτη προϋπόθεση.

Τέταρτη προϋπόθεση: Να εγκριθεί η δαπάνη αντιστάθµισης
των ζηµιών από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους -εδώ θα σας
έλεγα ότι υπεισέρχεται η πολιτική βούληση-, να έχει ακολουθηθεί
η σωστή καλλιεργητική τεχνική και να έχουν ληφθεί τα κατάλ-

ληλα µέτρα, προκειµένου να αποφευχθεί η ζηµία και η εξάπλωση
της ζηµίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βεβαίως.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ.
Για τη σύνταξη του σχετικού φακέλου πρέπει να συγκεντρω-

θούν όλα τα προαναφερόµενα -άρα πρέπει να υπάρξει ένας φά-
κελος που τεκµηριώνει- και στη συνέχεια, µετά τη συλλογή των
επίσηµων στοιχείων, ακολουθεί η επεξεργασία αυτών.

Εν προκειµένω, η όλη διαδικασία βρίσκεται σε εξέλιξη. Σηµει-
ώνεται ότι το πόρισµα για την τεκµηρίωση των ζηµιών από την
κεντρική συντονιστική επιτροπή, που έχει συγκροτηθεί για να αν-
τιµετωπίσει και να εξετάσει αυτές τις προϋποθέσεις, αναµένεται
να ολοκληρωθεί τον Οκτώβριο του 2019. 

Ξέρω ότι έχετε λάβει διαβεβαιώσεις στο παρελθόν για συντο-
µότερη διενέργεια του πορίσµατος. Να ξέρετε ότι έχω δώσει
οδηγίες προσωπικά να ολοκληρωθεί αυτό το πόρισµα στον τα-
χύτερο δυνατό χρόνο και προκειµένου, αν θέλετε, να αντιµετω-
πίσουµε το τέταρτο ζήτηµα, δηλαδή το να υπάρχει το κατάλληλο
ποσό στο Γενικό Λογιστήριο. Όµως, µέχρι να φτάσουµε εκεί -που
θα διαπιστώσετε την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης-, πρέπει
να έχουν λυθεί οι άλλες τέσσερις προϋποθέσεις και πρέπει να
έχει συγκροτηθεί ο φάκελος σε αυτό το επίπεδο.

Στο επίπεδο, λοιπόν, της διοικητικής διεκπεραίωσης έχουµε
κάνει το µέγιστο το οποίο µπορούµε να κάνουµε. Έχουµε δώσει
εντολή για την ταχύτερη δυνατή διεκπεραίωση και θέλω να σας
εκφράσω την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης ότι, από τη
στιγµή που αυτό θα διεκπεραιωθεί, θα υπάρξει και αποζηµίωση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Αχµέτ Ιλχάν,
έχετε τον λόγο.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την ειλικρινή

σας τοποθέτηση και την πρόθεσή σας για την πολιτική βούληση
την οποία αναπτύξατε πάρα πολύ ωραία και είµαστε χαρούµενοι
ως Ροδοπίτες και ως Θρακιώτες για αυτή την πολιτική βούληση.
Εξάλλου και το 2019, στις πρόσφατες πληµµύρες που είχαµε,
όντως είδαµε ότι η κινητοποίηση ήταν αρκετά ικανοποιητική και
αυτό θέλω να το εκφράσω και στην Ολοµέλεια.

Ως προς το συγκεκριµένο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, πολύ σωστά
είπατε ότι σαφέστατα χρειάζεται µία επιστηµονική τεκµηρίωση,
προκειµένου και η πολιτική ηγεσία να µην εκτεθεί στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, που, αν και άλλαξε ο νόµος, δεν έπαψε, όµως, να
ελέγχεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση η καταβολή κάθε κρατικής
ενίσχυσης µε τη µορφή των ΠΣΕΑ, που ξέραµε παλιά.

Παρά ταύτα, όµως, σας διαβεβαιώ µε τις επαφές που έχω
κάνει και στη Ροδόπη µε τους αρµόδιους διευθυντές του ΕΛΓΑ
ότι ο φάκελος είναι πληρέστατος και ως προς το ύψος της ζηµιάς
και ως προς τις µετεωρολογικές συνθήκες που υπήρχαν εκείνη
την εποχή και από το Εθνικό Μετεωρολογικό Σύστηµα της Θεσ-
σαλονίκης. Είναι τεχνικά ζητήµατα. 

Εγώ ζητάω και οι αγρότες ζητούν, προκειµένου να προγραµ-
µατίσουν και αυτοί τα χρέη τους, τις εργασίες τους, να έχουν µια
σαφή εικόνα. Δώσατε µια ηµεροµηνία, τα τέλη Οκτωβρίου. Δεν
υπάρχει πρόβληµα. Το θέµα είναι να γίνει µια δίκαιη εκτίµηση των
καταστάσεων. Η προηγούµενη κυβέρνηση προχώρησε µόνο για
τα καπνά, όχι για το βαµβάκι στη Ροδόπη, σε πληρωµή ενισχύ-
σεων µε το πρόγραµµα de minimis. Ήταν όµως µια οριζόντια ει-
σφορά, η οποία σαφέστατα δεν ικανοποίησε κανέναν και µάλιστα
δηµιούργησε περισσότερες αδικίες. 

Η σωστή αντιµετώπιση του θέµατος ήταν η ΚΟΑ. Με την ΚΟΑ
νοµίζω ότι αυτή η αδικία µπορεί να αποκατασταθεί στην περιοχή
και να υπάρξει µια θετική προσέγγιση ως προς τα οικονοµικά των
αγροτών, διότι η περιοχή δεινοπαθεί το τελευταίο διάστηµα.

Και πάλι σας ευχαριστώ και αναµένουµε τα ευχάριστα αποτε-
λέσµατα από το Υπουργείο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
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και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρώντας ότι στο συγκεκριµένο σηµείο έχω ολοκληρώσει

την απάντησή µου, επιτρέψτε µου να πω το εξής, δραττόµενος
της ευκαιρίας, για να συζητήσουµε για το γενικότερο θέµα των
αποζηµιώσεων. Θα ήθελα να πω µερικά πράγµατα για το θέµα
αυτό. 

Όπως ξέρετε, το ζήτηµα των αποζηµιώσεων στην πραγµατι-
κότητα καλύπτεται από έναν τριπλό -ας το πω- µηχανισµό. Ο βα-
σικός µηχανισµός είναι ο ΕΛΓΑ. Εν συνεχεία, είναι η περίπτωση
αυτή των οικονοµικών ενισχύσεων. Όλως επικουρικώς, έρχεται
το σύστηµα de minimis. 

Θέλω να τονίσω το εξής: Το σύστηµα de minimis πρέπει να
χρησιµοποιείται µε φειδώ, πρέπει να χρησιµοποιείται περιορι-
στικά και πρέπει να χρησιµοποιείται µόνο εκεί που πραγµατικά
δεν υπάρχει άλλος αποτελεσµατικός µηχανισµός αποζηµιώσεων.
Είναι µηχανισµός στήριξης του εισοδήµατος. Έχει µεγαλύτερη -
ας το πω- ευχέρεια υπό αυτή την έννοια, παρ’ ότι επίσης γνω-
στοποιείται στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Επαναλαµβάνω όµως ότι,
επειδή τα χρήµατα είναι περιορισµένα στο de minimis και ελέγ-
χονται τα συνολικά ποσά, πρέπει κανείς µε φειδώ να τα χρησι-
µοποιεί, γιατί αλλιώς γεννά αδικίες, όπως αυτές που περιγρά-
ψατε: Ποιος θα πάρει; Με ποια κριτήρια; Γιατί αυτός και όχι εκεί-
νος;

Επειδή προφανώς στα χέρια της προηγούµενης κυβέρνησης
αυτό είχε γίνει ένα εργαλείο µικροκοµµατικών και µικροπολιτικών
διευθετήσεων προς άγραν ψήφων, αυτό είναι κάτι το οποίο πρέ-
πει να το επαναφέρουµε στον ορθό δρόµο και στην ορθή του
χρήση. Ναι, αποτελεί δυνατότητα κυβερνητική. Ναι, αποτελεί µη-
χανισµό ενίσχυσης του εισοδήµατος σε πληττόµενους παραγω-
γούς, αλλά θα υπάρχουν αυτά τα κριτήρια. 

Το βασικό ζήτηµα που έχουµε να επιλύσουµε και να αντιµετω-
πίσουµε, το οποίο δεν θα είναι εύκολο και θέλει πολλή δουλειά,
είναι το ζήτηµα των αγροτικών αποζηµιώσεων µέσα από τον κεν-
τρικό µηχανισµό του ΕΛΓΑ. Και από τη µια µεριά, βλέπετε ότι συ-
ζητάµε, παραδείγµατος χάριν, αυτό το συγκεκριµένο θέµα, γιατί
είναι ζηµίες που δεν καλύπτονται από τον Κανονισµό του ΕΛΓΑ.
Αν καλύπτονταν από τον µηχανισµό του ΕΛΓΑ, δεν θα κάναµε
αυτή τη συζήτηση τώρα. Εποµένως κατανοώ απολύτως το αί-
τηµα να διευρύνουµε τις ζηµίες που καλύπτει ο ΕΛΓΑ.

Επίσης, όµως, θέλω να σας ενηµερώσω στην Αίθουσα αυτή
για τα οικονοµικά αποτελέσµατα του ΕΛΓΑ. Διότι αυτό είναι ένα
από τα θέµατα που έχουµε να αντιµετωπίσουµε. Ο προϋπολογι-
σµός του ΕΛΓΑ είναι εκατόν εβδοµήντα εκατοµµύρια, ο οποίος
είναι συνδεόµενος απόλυτα µε τις ασφαλιστικές εισφορές που
καταβάλλουν οι παραγωγοί. Σε αυτά τα εκατόν εβδοµήντα εκα-
τοµµύρια, τα δώδεκα εκατοµµύρια αποτελούν εκ του νόµου προ-
βλεπόµενη διαµόρφωση αποθεµατικού. Μας µένουν εκατόν
πενήντα οκτώ εκατοµµύρια για ζηµίες, για να έχουµε έναν ισο-
σκελισµένο προϋπολογισµό.

Οι ζηµίες που κατέβαλε ο ΕΛΓΑ τα προηγούµενα τρία, τέσ-
σερα χρόνια είναι της τάξεως των διακοσίων εκατοµµυρίων και
άνω. Αυτό διαµορφώνει ένα έλλειµµα της τάξης των πενήντα
εκατοµµυρίων µε αυτόν τον κανονισµό που δεν έχει πρόσθετες
ζηµίες. Άρα, λοιπόν, αν αυτό δεν το αντιµετωπίσουµε σύντοµα -
δεν σας λέω ότι ο ΕΛΓΑ θα έχει αύριο πρόβληµα, δεν έχει-, πολύ
σύντοµα θα έχει πρόβληµα ο ΕΛΓΑ. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι που
πρέπει να εξυγιάνουµε. 

Και είπαµε ότι θέλουµε, επίσης, σε αυτή την υπόθεση όλοι να
εµπλέξουµε την ιδιωτική ασφαλιστική αγορά στην καταβολή απο-
ζηµιώσεων για τον γεωργικό κόσµο. 

Μέχρι στιγµής πρέπει να σας πω ότι αυτό είναι µια πολιτική
µας δήλωση, αλλά πρέπει να εµπλακούµε µε την ασφαλιστική
αγορά, για να δούµε έναν δίκαιο τρόπο συµµετοχής της, διότι
είναι επίσης προφανές και θέλω να το πω ότι δεν συζητάµε µια
λύση στην οποία θα δώσουµε το ασφαλιστικό φιλέτο στην ιδιω-
τική ασφαλιστική αγορά -να πω τι είναι το ασφαλιστικό φιλέτο:
άνθρωποι οι οποίοι πληρώνουν µεν ασφαλιστικές εισφορές, αλλά
δεν παίρνουν ζηµίες- και να κρατήσει ΕΛΓΑ το πιο βαρύ κοµµάτι,
που είναι άνθρωποι που πληρώνουν ασφαλιστικές εισφορές,
αλλά συστηµατικά παίρνουν ζηµίες. Αυτό αντιλαµβάνεστε ότι θα
οδηγούσε σε κατάρρευση του ΕΛΓΑ. 

Έχουµε, λοιπόν, µια σύνθετη άσκηση να γίνει. Υποτίθεται ότι
η προηγούµενη κυβέρνηση είχε διαµορφώσει προϋποθέσεις και
µια αναλογιστική µελέτη. Εγώ δεν βλέπω κάτι τέτοιο αυτή τη
στιγµή πουθενά στον ορίζοντα, την περίφηµη αναλογιστική µε-
λέτη. Άρα είναι µια δουλειά την οποία πρέπει να ξεκινήσουµε και
να κάνουµε σε βάθος, για να ισορροπήσουµε το ζήτηµα των ζη-
µιών στον αγροτικό τοµέα. 

Ξεκινάµε να το αντιµετωπίσουµε. Εδώ είµαστε. Θα τα βλέπου-
µε από κοντά τα θέµατα. Έχω, όµως, εκφράσει πλήρως την πο-
λιτική πρόθεση και κατεύθυνση της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Πριν κηρύξω τη λήξη της συνεδρίασης του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, θα ήθελα να προβώ σε δύο ανακοινώσεις προς το Σώ-
µα. 

Κατά πρώτον, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο
Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη
των Υπουργών», όπως ισχύει, την 25η Σεπτεµβρίου 2019 ποινική
δικογραφία που αφορά στον πρώην Υφυπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Αναστάσιο Πε-
τρόπουλο. 

Κατά δεύτερον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα την υπ’ αριθµόν 4100 από 26-9-2019 πρό-
ταση που κατέθεσαν τριάντα Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας για τη σύσταση ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτα-
σης κατά του πρώην Αναπληρωτή Υπουργού Δικαιοσύνης Δη-
µητρίου Παπαγγελόπουλου, σύµφωνα µε το άρθρο 86 παράγρα-
φος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του Κανονισµού της
Βουλής και το άρθρο 5 του ν.3126/2003 περί της «Ποινικής ευ-
θύνης Υπουργών», όπως ισχύει, σχετικά µε τη διερεύνηση τυχόν
αδικηµάτων που έχουν τελεστεί κατά την άσκηση των καθηκόν-
των του. 

Η πρόταση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης, θα τυπωθεί, θα διανεµηθεί στους Βουλευτές και θα
εγγραφεί σε ειδική ηµερήσια διάταξη, όπως ορίζει ο Κανονισµός
της Βουλής.

(Η προαναφερθείσα πρόταση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

2628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριοι συνάδελφοι,
δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 10.34’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 27 Σεπτεµβρίου 2019 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.

2638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


